
بگوئید  خود  كاري  تجربه  اولین  موارد  در 
و اینكه چگونه مسیر خود را آغاز كردید ؟ 

شاید باور نكنید، اما اولین كارم با یك پروژه دانشگاهي 
شروع شد. سال 66 یعنی زمانی كه در دانشگاه شیراز 
رفتم  دانشگاه  پروژه  اتاق  به  به تحصیل مي پرداختم 
به صورت  كه  دیدم  عقربه اي  الكترونیك  ساعت  و 
ناقص و نیمه کاره روی میز رها شده بود. این ساعت 
الكترونیك قرار بود به سفارش شهرداري شیراز ساخته 
شود اما دانشجویی كه آن را مي ساخت درسش تمام 
شده و در نتیجه ساخت ساعت نیمه كاره رها شده بود .

من آن زمان دانشجوی ترم دوم بودم و تصمیم داشتم 
از رشته الكترونیك انصراف دهم و وارد رشته پزشكي 
شوم !! اما یک حادثه موجب شد تا به امروز در این 
رشته بمانم. بدین ترتیب که ادامه ساخت آن ساعت 
نیمه كاره را بر عهده گرفتم . استاد پروژه این طرح 30 
هزار تومان بودجه در اختیارم قرار داد، البته کسی باور 
نمي کرد یک دانشجوی ترم دوم بتواند این ساعت را 
تکمیل نماید. با انرژي مضاعف و علاقه كار را شروع 
نمودم ،  تکمیل  بهترین شكل  به  را  و ساعت  كردم 

)TETA( گفت و گو با مهندس حسن خاكباز- مدیر عامل شركت تتا

اشاره : 
با پیگیري امیر همایون شریفي ، هوش و ذكاوت حمید چاپچي مقدم و تلاش و پشتكار حسن خاكباز، شركت تتا در سال 1370 با سرمایه اولیه تنها یكصد هزار تومان با هدف 

طراحي و ساخت انواع تابلوهاي مانیتورینگ و ثبت امتیاز ورزشي )اسکوربورد( فعالیت خود را آغاز نمود .
كارنامه تجهیز بیش از 900 مكان ورزشي و عمومي به نمایشگرهاي مختلف و صادرات موفق به كشورهاي همجوار از افتخارات تتا در 14 سال گذشته محسوب مي گردد . 

این شرکت در حال حاضر با احداث كارخانه اي به مساحت 2 هزار و 600 متر مربع و زیر بناي 3 هزار متر مربع در شهرك صنعتي بهارستان کرج و با بیش از 85 نفر پرسنل 
ماهر و متخصص به همراه خدمات گسترده فروش و خدمات پس از فروش در اكثر نقاط ایران و خاورمیانه و دفاتر نمایندگي در ایالات متحده آمریكا، امارت متحده عربي ، 
آذربایجان ، تركمنستان ، روسیه ، قبرس ، سنگاپور ، تایوان ، هنگ كنگ ، از موفق ترین و مشهورترین شركتهاي فعال در زمینه اسكوربورد نمایشگرهاي تلویزیوني بزرگ به 
شمار مي آید. اطلاعات مذکور  بخشی از مطالبی است که در ابتدای کتابچه تبلیغاتی شرکت تتا منتشر شده است اما معرفی بیشتر و جزئیات دستیابی به این موفقیت مسائلی 
است که طی گفت و گو با مدیر عامل شرکت به آن دست یافتیم. مهندس خاكباز متولد 1347/10/10 و داراي لیسانس الكترونیك از دانشگاه آزاد اسلامي ) واحد نجف آباد( 

و فوق دیپلم رشته الكترونیك از دانشگاه شیراز مي باشد. 
وی در حالی بزرگترین تولیدکننده ایران در زمینه تابلوهای اسکوربرد شناخته مي شود که سالها پیش و در زمان دانشجویی تصمیم به تغییر رشته تحصیلی خود مي گیرد، اما 
یک اتفاق از آن دست اتفاقهایی که کافی است یک بار در زندگی انسان رخ دهد تا مسیر زندگی اش 180 درجه تغییر یابد، وی را به ماندن در عرصه الکترونیک کشور 
ترغیب مي کند. بدین صورت نه دانشگاه شیراز یکی از دانشجویان خود را از دست مي دهد و نه ایران زمین از حضور یکی از فرزندان کارآفرین خود در زمینه الکترونیک 

محروم مي ماند. مشروح گفت و گوی ما با مهندس خاکباز از نظرتان مي گذرد:

همین مساله باعث شد به الكترونیك علاقه مند و از 
تغییر رشته تحصیلی ام منصرف شوم. در همین ایام بود 
كه یكي از اساتید پیشنهاد ساخت اسكوربورد ورزشی 
به من داد، آن سالها در ورزشگاه هاي ایران تعداد بسیار 
انگشت شماری اسكوربرد وجود داشت كه آنها هم 
خراب شده بودند یكي از این اسکوربردهای فرسوده 
در دانشگاه شیراز نصب بود ، پس از بررسی اسکوربورد 
دانشگاه شیراز ،متوجه شدم ساخت و تجهیز مجدد آن 
كار ساده اي است به همین دلیل  دوباره به دانشگاه 
برگشتم و اعلام كردم كه قادر به ساخت اسكوربورد 
دانشگاه هستم  پس از جلب موافقت مسئولین دانشگاه 
به ساخت اسکوربورد پرداختم و این کار حدود 3-4 
ماه به طول انجامید و سپس اولین دستگاه اسكوربورد 
ورزشی در دانشگاه شیراز نصب شد و اسكوربورد بعدي 

را براي ورزشگاه شهید شیرودی تهران ساختم . 
بازدید  از تمام سالن هاي ورزشگاه ایران  از آن  پس 
كردم و متوجه شدم که همگی فاقد اسكوربورد هستند 
نفردوستانم  از چند  نیاز آن احساس مي شد.  و كاملا 
برای ساخت اسكوربورد مشاوره گرفتم اما هیچكدام 

مرا تشویق به ساخت آن نكردند و معتقد بودند که 
ساخت اسكوربورد آینده اي ندارد و در بحبوحه جنگ 
تولید آن بدون فایده است، اما من مي دانستم سرانجام 
دوران جنگ تمام خواهد شد و ورزشگاه ها نیازمند 
اسكوربورد خواهند شد، همین طور هم شد به طوری 
در سالن هاي  اسكوربورد  در حال حاضر نصب  که 
ورزشی ایران امری ضروري است و از آن زمان تاكنون 
است  نشده  وارد  كشور  خارج  از  اسكوربوردي  هیچ 
ارزی آن را هم در  ) چند میلیون دلار صرفه جویي 

نظر بگیرید ( 
تهران  شیرودي  شهید  ورزشگاه  اسكوربورد  ساخت 
امروز ساخت یك  اما  نیم طول كشید  و  یك سال 
اسكوربورد به یك روز كاهش یافته است همزمان با 
ساخت اسكوربورد ورزشگاه تهیه شیرودي به همكاري 
مقدم  چاپچي  و  شریفی  آقایان  دوستانم  از  تن  دو 
تصمیم گرفتم شركت تتا راه اندازي كنیم، دلیل نام 
گذاري تتا این بود كه سه نوع امواج  به نام آلفا ، بتا و 
تتا در مغز وجود دارد که یکی از این امواج )تتا( حالت 
خلاقانه فکر را در بر مي گیرد به عبارت دیگر لحظاتي 

در زندگي وجود دارد كه فكر نسبت به مساله اي فوق 
العاده خلاق مي شود و جرقه اي براي انجام یک کار 
بیشتر  تتا  امواج  که  است  زمان  در این  زده مي شود، 
از سایر امواج فعال است. ) البته ثبت نام شركت به 
دلیل اینكه تتا نامي یوناني است، دشوار بود ( پس از ثبت 
شركت، ساخت اسكوربورد ورزشی را شروع كردیم و 

كار را ادامه دادیم . 
با چه میزان سرمایه كار را شروع كردید و 

چند نفر پرسنل داشتید ؟ 
سرمایه اولیه شركت یك صد هزار تومان بود، البته 
در همان سال اول دوستانم از ادامه كار سرباز زدند 
و گفتند بدهي زیاد داریم و امكان ادامه كار ناممكن 
را  خود  سهام  و  رفتند  بیرون  شركت  از  آنها  است . 
گرفتند، در حال حاضر هم كمترین سهم را دارند اما 
به دلیل حرمتی كه برای آنها قائل هستم نامشان در 
شرکت تتا ثبت شده است. در ابتدا پرسنل نداشتیم و 
سه نفري كار را پیگیري مي كردیم. اما در حال حاضر 
90 نفر پرسنل مستقیم داریم و به طور کلی این تعداد 

به 200 نفر هم مي رسد . 
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مشكلاتي  چه  با  كار  ابتدایی  سالهاي  در 
مواجه بودید ؟ 

كس  هیچ  كه  بود  مشكلات این  بزرگترین  از  یكي 
باور نداشت شركت تتا موفق شود. حامي نداشتیم و 
اطرافیان نظر مثبتی نسبت به كار نداشتند. با مشكلات 
مالی هم مواجه بودیم زیرا همانطور که مي دانید انجام 
هر كار تولیدي نیازمند پول است. دیگر اینكه با كمبود 
اطلاعات در زمینه ساخت و طراحی اسكوربورد مواجه 
بودیم. آشنایي با عملكرد شركت هاي مشابه خارجي 
هم به دلیل نبود اینترنت و بسیار دشوار بود . در مورد 
واردات یكسري از قطعات با ممنوعیت هایي مواجه 
بودیم و مجبور مي شدیم کمبود یک قطعه را با ساخت 

یک مدار جبران کنیم! 
قانوني  مسائل  با  كار  ابتدایي  روزهای  در 
آشنایي  و ...  مالیات  بیمه ،  مانند  اداری  و 

داشتید؟ 
طبق قانون، شركت هاي نوپا تا دو سال از پرداخت 
از  بسیاري  متأسفانه  هستند،  معاف  و ...  مالیات 
و ...  بیمه  پاگیر  و  دلیل مسائل دست  به  كارآفرینان 
به زندان مي افتند، در هیچ كشوري با كارآفرین چنین 
برخوردي نمي شود و این امر بزرگترین توهین برای 
اشتغال و  ایجاد  به  یک کارآفرین است که تصمیم 
از  به دلیل وجود برخی  اما  بگیرد  نوآوری در کشور 
قوانین مشکل زا و دست و پاگیر راهی زندان شود. 
ما با مسائل و مشکلات مالیاتي و بیمه چنداني مواجه 

نبودیم و دولت هم مساعدتهاي به ما كرده است.
بر اساس چه تفکری و چطور در شرایطی 
كه تمام دوستان تولید اسكوربورد را ناممكن  
مي دانستند، به روی اعتقاد خود  ایستادگي 
كردید تا سرانجام به موفق دست یافتید ؟ 

که  است  این شرایط  در  ببینید  نداشتم.  دیگري  راه 
تفاوت کارآفرین با دیگران مشخص مي شود. فرض 
كنید چند نفر در یک قایق نشسته اند و ناگهان قایق 
سرنگون شود و همه داخل آب مي افتند ، اکثر افراد برای 
رسیدن به سطح آب و تنفس هوا، در آب تقلا مي کنند 
اما كار آفرین در آب شنا مي كند ، حتی ریسك غرق 
شدن را هم مي پذیرد و وارد اعماق رود مي شود تا بهتر 
و بیشتر با فضای اطراف آشنا شود زیرا کارآفرین نگاه 

متفاوتی با دیگران دارد.
در  سالها  طي این  عواملي  چه  كنید  فكر 

موفقیت شما موثر بوده است ؟ 
یكي از عوامل مهم موفقیتم خانواده و به خصوص 
پدرم مي باشد. ایشان سواد خواندن و نوشتن نداشتند 
اما از روحیه كارآفریني برخوردار بودند . یعني همیشه 
احترام  خاصی  تولید مي كردند  افرادي كه كار  برای 
قائل بودند و از ما هم انتظار خلق كار جدید را داشتند. 
یكي از دلایل حرکت من به سمت خلق كار جدید 
جلب رضایت پدرم بود .مساله دیگر انگیزه و پشتكارم 
است . کار را تا دستیابی به نتیجه ادامه مي دادم و سپس 
پروژه دیگری را آغاز مي کردم. در استخدام پرسنل هم 
دنبال جذب اینگونه افراد هستم که کاری را نیمه و 

ناقص رها نکنند .
تا كنون در روند فعالیت و تولید برایتان پیش 
آمده که به دلیل وجود شرایط بسیار دشوار 
پشیمان  كار  ادامه  از  تحمل   قابل  غیر  و 

شوید؟ 
اوایل كار به اندازه ای موفقیت داشتم كه چنین فكری 
مواردی  یافت  توسعه  كار  كه  بدها  اما  نمي کردنم 
پیش مي آمد كه شرایط بسیار بسیار سختي داشتم و 

ادامه  براي  امیدی هم  اوقات کورسوی  حتی گاهی 
كار وجود نداشت. سال 83-82 در زمان رسیدن به 
تكنولوژي اسكوربورد تمام رنگي اتفاقاتی به وجود آمد 
که باعث شد از نقطه عطف خود به وضعیت پائین 
برسیم. روزها و شبهاي بسیار سختي بود اما چیزي كه 
باعث شد آن روزها را سپري كنم ،عدم تصمیم گیري 

در زمان بحراني بود . صبر كردم تا شرایط بهتر شود. 
بهتر است با ذکر یک خاطره شرایط سختی که به 
آن اشاره کردم را برایتان توضیح دهم. جام گفت و 
گوی تمدن ها در سالن ورزشگاه آزادي  انجام مي شد 
و قرار بود سالن بسکتبال ، میزبان چند كشور بزرگ 
و مطرح باشد که  براي اولین بار در ایران بسكتبال 
بازي مي کردند، اسكوربوردهای قدیمي ورزشگاه از كار 
افتاده بود و وجود اسكوربورد در مسابقه بسکتبال وسیله 
بسیار حساسي است لذا رئیس فدراسیون بسكتبال از 
من خواست كه اسكوربود ورزشی را تهیه و در این 
سالن نصب كنم و 15 روز فرصت در اختیارمان قرار 
داد تا این تابلوها نصب شود. شرایط بسیار سخت بود 
و به یاد دارم 5-4 روز پایانی کار هیچ کس نخوابید . 
با فشار روحی بسیار بالا سرانجام تابلوها تهیه و نصب 
شد . ساعات بسیار حساسی را پیش رو داشتیم زیرا 
آبروی ایران در میان بود. مسابقه سروع شد  اما در 
نیمه دوم یکی از تابلوها دچار اختلال شد. به خدا قسم 
آن لحظه مي خواستم زمین باز سود و مرا فرو ببرد. 
فشار روانی بسیاری را تحمل مي کردم از آن سو، مفسر 
اشاره مي کرد  اختلال  این  به  مرتب  مسابقه  ورزشی 
و مي گفت: چرا در ساخت این تابلوها دقت نمي شود 
و عده ای با آبروی کشور بازی مي کنند. خوشبختانه 
فقط ده دقیقه این اختلال به طول انجامید و پس 
از اتمام نیمه اول اختلال را برطرف کردیمو تا پایان 
تابلوها با مشکلی مواجه نشدند. آن  مسابقات دیگر 
لحظات یکی از سخت ترین لحظات زندگی ام بود 
به طوری که به خودم مي گفتم بعد از این دیگر به کار 

ادامه نخواهم داد.
مشكل  با  هنگامي كه  و  بحراني  مواقع  در 
نقدینگي مواجه مي شوید، عكس العمل شما 
چیست ؟ آیا از هزینه ها كم مي كنید؟ اقدام 

به سرمایه گذاري مجدد مي نمائید و یا وارد 
بازارهاي جدید مي شوید؟

دنیا  تمام  در  و   است  فراوان  كه  مالي  مشكلات 
مشكلات مالی را مي توان با كمك وام و تسهیلات 
بانكي رفع كرد اما در ایران این طور نیست. بانک هاي 
خصوصی به راحتی وام اختصاص مي دهند اما با سود 
به صرفه  مقرون  چندان  آن  دریافت  كه  درصد   24
نیست، دریافت وام از بانک هاي دولتی که بهره 9-12  
درصد دارند هم دو ماه و حتی بیشتر به طول مي انجامد. 
وقتي با مشكل نقدینگي زوبرو مي شدیم از تعداد نیروی 
انساني کم نكردیم بلکه تصمیم گرفتیم وارد بازارهای 
جدید شویم و محصول جدیدي را به بازار عرضه كنیم .  
همانطور که به طراحی و ساخت تلویزیونهای غول 

پیکر شهری پرداختیم.

از میان  چگونه افراد كارآفرین و توانمند را 
آنها  به  آیا  ؟  شناساسس مي كنید  پرسنل 
خلق  و  جدید   كار  به  پرداختن  فرصت 

ایده هاي تازه را مي دهید ؟ 
یكي از سرگرمي هاي من مشاوره به كارآفرینان در 
مورد  و   کرده  شناسایی  را  افراد  این  است.  اطرافم 
با  قرار مي دهم ،  معنوی  و  فکری  حمایت  و  تشویق 
از  اگر  كمك مالي به كار آفرین موافق نیستم زیرا 
همان ابتدا بودجه زیادي در اختیار كارآفرین گذاشته 

شود و در صورت بروز هر مشکلی بخواهد آن را با پول 
حل نماید دیگر وی كار آفرین نیست . 

که  سختی  روزهای  در  خانواده  برخورد 
اشاره کرید چگونه بود؟ این که خانواده اکثر 
کارآفرینان چندان موافق پرداخت فرزندان 
کارآفرینی  زیرا  نیستند  کارآفرینی  به  خود 
و  مبهم  آینده  و  بالا  ریسک  با  توأم  را 
مصداق  شما  مورد  در  نامعلوم مي دانند، 

داشت ؟
بله، همیشه خانواده و نزدیکان از افراد کارآفرین بسیار 
آسیب مي بینند و به قول معروف مانند پایه شمع کمتر 
از سایرین از نور آن شمع بهره مند مي شوند. کارآفرین 
مانند کارمند اداره نیست که ساعت کاری مشخص 
داشته باشد . در حال حاضر وقت بیشتری را به خانواده 

سال هاي  در  ام  کرده  سعی  و  اختصاص مي دهم  ام 
اخیر تعادلی میان کار و خانواده ایجاد کنم زیرا بودن با 
خانواده از مسائلی است که دیگر باز نمي گردد. شاید 
بتوان گفت بزرگ شدن فرزندانم را آن طور که باید، 

ندیدم.
و مطلب پایاني ؟

را مي سازد  آینده  و  ایجاد مي کند  فرصت  کارآفرین 
بر  حاکم  شرایط  نمي ماند.   آینده  رسیدن  منتظر  و 
اما  دهد  کاهش  را  وی  سرعت  کارآفرین مي تواند 

نمي تواند بر آن تاثیر صد درصد بگذارد.
تنها  معتقدم  و  استقبال مي کنم  تغییرات  از  همیشه 
چیزی که تغییر نمي کند ، تغییر است و همیشه هم 
تغییرات به نفعم بوده است. از ساخت اسکوربورد به 
ساخت تلویزیون هاي غول پیکر شهری رسیدیم که 
تغییر بسیار خوبی بود. البته بستگی دارد که زاویه دید 
شما به تغییر مثبت باشد یا منفی .جالب است بدانید 
یكي از كارآفرینان تمام كارخانه اش آتش گرفت و 
از بین رفت اما وي از این بابت اصلا ناراحت نبود و 
اظهار داشت مي توانم كارخانه را از ابتدا بسازم. یك بار 
هم در اتاق نگهبانی كارخانه تتا، كپسول گاز تركیده 
بود و خوشبختانه کسی آسیب ندید. در پاسخ نگرانی 
و ناراحتی اطرافیان گفتم: امکان داشت تمام کارخانه 
منفجر شود پس این اتفاق باعث شد به ایمنی کارخانه 
دقت بیشتری نشان دهیم. پس این اتفاق ، خبر خوبی 
از سوی خداوند بود. اتفاقاتی که در زندگی رخ مي دهد 
لزوما خوب یا بد نیست بلکه نوع نگاه ما به آن بد و 
خوب را مي سازد. اگر اتفاق بدی رخ مي دهد در واقع 
هشداری است که آگاه باشیم تا بدتر از آن اتفاق نیفتد. 

از این زاویه نگاه کردن زندگی را آسان تر مي کند.

تغيير  نمي کند ،  تغيير  که  چيزی  تنها  معتقدم  و  استقبال مي کنم  تغييرات  از  هميشه 
ساخت  به  اسکوربورد  ساخت  از  است.  بوده  نفعم  به  تغييرات  هم  هميشه  و  است 

تلويزيون هاي غول پيکر شهری رسيديم که تغيير بسيار خوبی بود
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